

ធរ និងតុលាការ គេធ្វើការ ព្រោះនៅស្រុកខ្មែរ គ្មាននីតិវដ្ត
 នោះទេ។ បើខ្មែរយើង នៅតែនាំគ្នាឈរមើល អំពើឃាតកម្មលើ
 អ្នកស្នេហាជាតិ និងការបំពានច្បាប់ លើប្រជាពលរដ្ឋពីសំណាក់
 អំណាចយួននៅស្រុកខ្មែរ ប្រើបាតដៃទី៣ខ្មែរ សំរាប់សម្ព័ន្ធ-
 សម្លាប់ខ្មែរ យាងកម្ពុជ៍ថោកទាប នឹងមានកើតឡើងជានិច្ច។
 ខ្មែរយើង ត្រូវហ៊ាន លើកយកដើមទង (arrière-plan) នៃអំពើ
 ឃាតកម្ម នេះ មកបង្ហាញជាសាធារណៈ ថានរណាជា អ្នកទទួល
 ខុសត្រូវ ដើម្បីក្រែងជាស្មារតីជាតិ ប្រឆាំងនឹងអំពើថោកទាប
 នេះ។ តុណ្ហិភាព របស់ខ្មែរយើងនៅចំពោះមុខ អំពើអប្រិយ លើ
 រូប លោក កែម ឡី គឺ ជាលិខិតអនុញ្ញាត អោយអាជ្ញាធរអាណា
 និកមយួន បន្តសម្លាប់ខ្មែរអ្នកស្នេហាជាតិ នៅថ្ងៃស្អែកជាពុំខា
 ន។ ហើយ សូមអោយខ្មែរយើង កុំជឿងប់ថា វប្បធម៌សន្តិភាព ជា
 ការស្រោចស្រង់ខ្មែរ ព្រោះសន្តិភាពជាស្តុំ ជាការសូមចុះចាញ់ តែ
 ប៉ុណ្ណោះ។ មានតែ ការងើបឈររួម នៃប្រជាពលរដ្ឋ បង្កើតជា
 កម្លាំងជាតិ ធ្វើសកម្មភាពតស៊ូអហិង្សា (បាតុកម្មស្របច្បាប់)
 ពាសពេញនគរទើប ប្រជាជាតិខ្មែរយើង អាចរំដោះខ្លួន ចេញ
 ពីអាណានិកមយួន ដែលមាន បាតដៃទី៣ខ្មែរជា ឃាតករ
 សម្លាប់ខ្មែរគ្នាឯងដើម្បី ការពារប្រយោជន៍យួននៅស្រុកខ្មែរ។
 កាលសម័យខ្មែរក្រហម មាន ប៉ុល ពត ជា មេឃាតករ សម្លាប់
 ខ្មែរដើម្បី យកដីរាស្ត្រ ដាំលទ្ធិកុម្មុយនិស្ត រីឯសម័យ អាណា
 និកមយួនសព្វថ្ងៃ មាន ហ៊ុន សែន ជាអ្នកសម្លាប់ខ្មែរ ដើម្បី
 ទទួលជនជាតិយួនរាប់លាននាក់ អោយចូលមករស់នៅក្នុង
 ស្រុកខ្មែរ ក្នុងឋានៈជា អ្នកមានគុណលើជាតិ។ ប៉ុល ពត ក្តី ហ៊ុន

សែន ក្តី សុទ្ធជាចលករ នៃយុទ្ធបន្តបនីយកម្ម មួយចាញ់បោកយួន ព្រោះល្ងង់ មួយទៀតចូលយួនត្រង់ៗព្រោះលោភលន់ តែកម្មវិបាក នៃអំពើ របស់ជនទាំងពីរ មានតែមួយ គឺបំផ្លាញប្រជាជាតិខ្មែរ ដែលអាចអោយអ្នកដឹកនាំយួនគេអាចធ្វើបូរណកម្ម (intégration) នៃស្រុកខ្មែរ បញ្ចូលក្នុងស្រុកយួនដើម្បីធ្វើសមានកម្ម (assimilation) នៃជនជាតិម្ចាស់ស្រុក អោយក្លាយជាអនុប្រជាជន របស់ជនជាតិយួននៅកម្ពុជា។ ជួបសម្ពត និងជួបសម្លាប់ជាយុទ្ធសាស្ត្រយួនដែលខ្មែរយើង កំពុងនាំគ្នាឈរមើលវា ដោយអប្បសិទ្ធភាព (impuissance) នៅចំពោះមុខយាងកម្មលើរូប លោកកែម ឡី ដែលជា យាងកម្ម ម្តងទៀត លើអ្នកស្នេហាជាតិខ្មែរ ដួលស្លាប់ដើម្បីការពារជាតិខេមរា។ តើសេចក្តីស្លាប់នេះ វាមានន័យអ្វី បើគ្រាន់តែខ្មែរយើងនាំគ្នាឈរយំជាជនតក់ស្លុត ? កំរិតនៃអំណត់អត់ឌីន (seuil de tolérance) ចំពោះអំពើព្រៃផ្សៃ របស់ពួកអ្នកដឹកនាំសព្វថ្ងៃ វាហួសយូរយារមកហើយ ដែលនាំអោយអំណត់ខ្មែរយើង ដែលយើងទុកវាជា គុណធម៌ ប្រែក្លាយជាទុព្វលភាពនៅចំពោះមុខអនាឃ្យធម៌ (barbarie) នេះ។ ដូច្នោះអង្គុយយំសង្វេក អន្ទងហៅទេវតា អោយលោកជួយជាតិខ្មែរ មិនគ្រប់គ្រាន់សំរាប់ទុបទល់នឹងអំពើឃាតកម្មនោះបានទេ ក៏ដូចគ្នាអង្គុយចាំបោះឆ្នោតគ្មានយុត្តិធម៌ គ្មានសេរីនោះដែរ ហើយនឹងរង់ចាំស្រកោក នូវអន្តរាគមន៍អន្តរជាតិ។ បើខ្មែរយើងមិនជួយខ្លួនឯងសិន តាមសកម្មភាពដ៏វិសាល គឺច្បាស់ជាគ្មានបរទេសនិងទេវតាណាអាចជួយខ្មែរបាននោះឡើយ ! ពេលវេលារង់ចាំ វាជា ឃាតករ សម្លាប់ប្រជាជាតិខ្មែរ នៅអបរសម័យ។